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APARE GRATUIT DUMINICA 
 

DUMINICA VAMEȘULUI ZAHEU 
  Ierihonul este unul dintre orașele preferate ale Mântuitorului, 
pentru că multe întâmplări, multe minuni, multe drumuri ale 
Domnului sunt legate de el. Și parabola samarineanului 
milostiv a plasat-o tot pe drumul Ierihonului. Oraș mic, situat 
aproape de granița cu Iordania, Ierihonul beneficiază de o 
poziție privilegiată, dar și nefavorabilă. Aflându-se cu câteva 
sute de metri sub nivelul mării, când intri în acest oraș parcă 
intri într-un cuptor încins. Este foarte cald și singura 
binecuvântare a orașului este că pe lângă el trece Iordanul, 
care vine din Muntele Hermon, trece prin Marea Galileii și se 
varsă în Marea Moartă. Iată câteva elemente care fac din 
Ierihon un loc interesant, des vizitat de Mântuitorul, de unde 
„urca” spre Ierusalim. Tot în acest oraș s-a petrecut și 
minunea convertirii lui Zaheu, „mai marele vameșilor, care era 
bogat”. După ce Mântuitorul Iisus Hristos vindecase un orb, în 
jurul Lui s-a adunat mulțime multă, iar în ea era și Zaheu, care 
„căuta să vadă cine este Iisus”. Zaheu, care era vameș, deci 
se ocupa cu încasarea dărilor pe pământuri, pe case, pe 
mărfuri, era preocupat să-L vadă pe Iisus, dar nu putea, din 
pricina mulțimii și pentru că era mic de statură. S-a suit într-un 
copac în drumul lui Iisus, iar Domnul l-a văzut și i-a zis: „În 

casa ta trebuie să rămân”. A coborât 
și a mers cu Iisus acasă cu mare 
bucurie. Zaheu, cunoscut în oraș și 
nu tocmai iubit de popor, a atras 
murmurul tuturor: nu trebuia să 

meargă Domnul să găzduiască la 

un păcătos. Zaheu era cu adevărat 
un om păcătos. Sfântul Evanghelist 
Luca ne spune că era mic de 
statură. Era mic și la suflet. Nu 
numai că strângea impozitele, dar 
era și abuziv, era lacom, lua de 2-3 

ori mai mult decât trebuia omul să dea și se îmbogățise pe 
nedrept. Iisus văzuse în urcarea lui Zaheu în copac, nu numai 
o urcare cu trupul, ci și o urcare spirituală, căci el voia să-L 
vadă pe Domnul. Chemarea lui Zaheu pe care Iisus i-o face 
este chemarea pe care Dumnezeu o face fiecărui om, este 
pasul lui Dumnezeu către noi. Domnul îl știa pe vameș ca pe 
un om păcătos și disprețuit de toți, dar știa și dorința lui de a-L 
vedea pe Iisus. Când l-a strigat pe nume: „Zaheu!”, vameșul 
cu siguranță a rămas impresionat. Strigătul și chemarea lui 
Iisus au făcut ca Zaheu să plece bucuros cu Mântuitorul spre 
casă, dar și cu mulțimile în urma lor. În casă, Domnul nu-l 
mustră, nu-l ceartă pentru viața lui, ci l-a lăsat pe Zaheu să 
facă o mărturisire neașteptată: „Doamne, iată, jumătate din 
averea mea o dau săracilor și, de am nedreptățit pe cineva cu 
ceva, întorc împătrit”. Aici are de fapt loc convertirea, și nu 
afară lângă copac. La auzul cuvintelor lui Zaheu, putem să ne 
explicăm mai ușor de ce Iisus spunea că „trebuie” de azi să 

fie în casa sa. Pentru că acesta era un plan ce trebuia împlinit. 
→ 

 

  Iisus se hotărâse să arate oamenilor un model pentru eternitate 
asupra colaborării dintre Dumnezeu și om, dintre har, credință și 
fapte bune. Zaheu rămâne pentru orice om, modelul posibilei 
convertiri spre altă gândire, spre o nouă simțire, spre Drumul cel 
drept către Dumnezeu. Convertitul devine slujitor  al lui Dumnezeu 
și al oamenilor, chiar dacă a fost profitor înainte, sau persecutor. E 
posibil ca mulți dintre cei care erau cu Iisus în casa lui Zaheu să-și 
fi schimbat atitudinea când au văzut ce a ieșit până la urmă din 
toată întâmplarea. Poate doar cărturarii și fariseii au mai rămas să 
murmure că Iisus „intrase să găzduiască la un om păcătos”. Toți 
păcătoșii care L-au întâlnit pe Iisus și care aveau în ei forța de a se 
converti au devenit sfinți. De aceea, Iisus i-a iubit, pentru a-i 
întoarce de la păcat. Toată averea pe care Zaheu o strânsese 
plana ca un blestem asupra întregii case. Toți cei din casă, soția și 
copiii își spuseseră adeseori: „Nu noi, doar Zaheu a făcut!”. Ei și-
au dat acordul prin lipsa de reacție, s-au înfruptat din ceea ce 
vameșul aducea acasă și care era câștigat necinstit. De aceea, 
Domnul oferă dezlegare întregii case, „astăzi” adică acum, așa 
cum a fost și schimbarea lui. Din pilda lui Zaheu rămâne să 
înfăptuim și noi câteva lucruri. Să trăim mereu cu atenție la mâna 
care ne-o întinde Dumnezeu, să nu cârtim niciodată când 
Dumnezeu este milostiv cu alții, să nu ne bucurăm când lângă noi 
se săvârșesc nedreptăți asupra fraților noștri și, cel mai important, 
să facem întotdeauna mărturisire de păcatele noastre. Fără 
aceasta nu este iertare, nici dezlegare, nici mântuire. 

☼   ♥   ♠   ♫   †  ☺  ♠   ♥   ☼ 

 Sfânta Evanghelie ne arată, cum Zaheu vameşul şi-a schimbat 
sufletul după ce Mântuitorul Hristos a intrat în casa acestuia. Acest 
vameş lacom devine un om darnic, se schimbă radical, dar nu 
pentru că a fost mustrat cu asprime, ci pentru că a fost onorat cu o 
cinste neaşteptată. Prezenţa lui Iisus în casa lui l-a copleşit. De 

ce? Pentru că i s-a acordat o onoare sau o preţuire pe care ştia că 

nu o merită. Hristos l-a cinstit pe un om nevrednic deşi acesta nu 
merita cinstire din partea concetăţenilor, întrucât era necinstit şi rău 
în relaţiile lui cu ei. Nemărginita milostivirea și copleşitoarea 
bunătate a lui Hristos au pătruns atât de puternic dincolo de 
întunericul şi răutatea păcatului lăcomiei care stăpânea sufletul lui 
Zaheu. Astfel a răscolit în el puțina bunătate care-i mai rămăsese 
şi a reaprins în el focul omeniei, acoperit până atunci de cenuşa şi 
zgura păcatului. Dumnezeu schimbă inimile oamenilor, nu atât prin 
pedepse, boală, necazuri ori mustrări, cât mai ales printr-o 
copleşitoare bunătate care se arată oamenilor păcătoşi, adesea, în 
mod neaşteptat şi nemeritat. Însă, milostivirea şi bunătatea lui 
Dumnezeu se arată foarte adesea peste cei mai mari păcătoşi, nu 
doar pentru convertirea acestora, ci şi ca un îndemn pentru toţi 
oamenii, care trebuie să devină cât mai buni, mai milostivi, să 
caute asemănarea cu Dumnezeu Mult-milostivul. Pocăinţa care se 
arată în schimbarea spirituală a lui Zaheu vameşul, nu este o 
pocăinţă care se manifestă doar ca regret pentru relele săvârşite, 
ci şi o schimbare în bine a modului de a gândi, de a simţi şi de a 
făptui, adică trecerea de la fapte rele la fapte bune. Așa și noi 
putem  să  ne  schimbăm  viaţa  în  bine din proprie iniţiativă. Amin. 

 

† † Dacă Dumnezeu te-a încărcat cu bogăție, atunci cunoaște că împreună cu acestea, El ți-a dat și porunca de a te îngriji de cei săraci. † † 



Moartea în modernitate 
  Dintotdeauna, chiar și în societățile cele mai primitive, 
moartea nu a fost defel percepută ca o distrugere definitivă a 
omului, ci numai ca o plecare, ca o trecere a sufletului într-o 
altă lume. Iar această plecare reprezintă, pe de-o parte, o 
despărțire temporară de cei apropiați de pe pământ, iar pe de 
alta, o întâlnire cu moșii și strămoșii care au murit deja. Chiar 
și cei mai simpli și necărturari oameni au simțit că viața omului 
nu poate fi sortită distrugerii. Revelația creștină a adus foarte 
multe lămuriri în ceea ce privește drumul sufletului după 
momentul morții trupești. Și ar trebui neapărat amintită aici 
învățătura despre judecata particulară a omului, ce va avea 
loc la patruzeci de zile după moarte și apoi Judecata 
Universală, de la sfârșitul lumii, care va stabili pentru veșnicie 
locul definitiv al fiecărei persoane. Această judecată finală va 
cântări nu doar faptele personale ale omului, ci și consecințele 
acestora, bune sau rele, asupra contemporanilor, precum și în 
posteritate. Ca urmare a acestei viziuni, omul este chemat la 
liberă alegere, dar și la responsabilitatea actelor sale și, de 
aceea, la cugetare la momentul morții, când va fi judecată 
valoarea faptelor, potrivit Scripturii: „După căile tale şi după 
izvodirile tale te voi judeca, zice Domnul Dumnezeu” 
(Iezechiel 24, 14). Duhul dominant al modernității refuză 
această perspectivă revelată asupra morții, întrucât neagă 
nemurirea sufletului și tăgăduiește existența vreunei judecăți 
după moartea trupească. Acest lucru însă nu este deloc 
întâmplător, întrucât prin negarea unui drum veșnic al 
sufletului, omul este îndemnat implicit și explicit spre 
preocuparea exclusivă de viața pământească și materială. Iar 
stilul de viață modern, consumist și exhibiționist, este 
fundamentat teoretic pe acest principiu. Astfel, se explică 
toată alergătura omului contemporan după succese facile, 
după distracții și după expunere publică, așa cum ne prezintă 
mass-media viața așa-numitelor vedete. Totuși, existența 
vedetismelor nu este deloc de un roz infinit, așa cum ni se 
sugerează. Însă nu de puține ori adevărul se descoperă public 
și vedem că în spatele ecranului, în viața lor intimă, unele 
persoane sunt profund nefericite și depresive. Iar după cum se 
știe, depresia este boala prin excelență a epocii moderne, 
care va deveni maladia cu cea mai mare incidență, fapt 
confirmat statistic și de Organizația Mondială a Sănătății. 
Psihiatrii și psihologii i-au aflat depresiei o mulțime de cauze, 
însă principala cauză a amplorii ei rămâne necunoscută 
medicinii. Cauza ultimă a depresiei, pe care nici o știință nu o 
poate rezolva, este lipsa de răspuns a omului modern în fața 
morții și faptul că, în ciuda tăgăduirii vieții veșnice, omul nu 
poate alunga gândul la moarte și implicit la Judecată, care e 
înscris în firea lui. Moartea este o taină, este un mare 
eveniment, mai important decât întreaga viață, iar 
consecințele ce decurg din calitatea acestui moment sunt 
veșnice. De aceea, se poate afirma că soluția pentru toate 
problemele omului modern, care și-a uitat rădăcinile spirituale, 
este numai credința în nemurirea sufletului, așadar implicit în 
Ziditorul său Care ne asigură: „Adevărat, adevărat zic vouă: Cel 
ce ascultă cuvântul Meu şi crede în Cel ce M-a trimis are viaţă 
veşnică şi la judecată nu va veni, ci s-a mutat de la moarte la viaţă” 
(Ioan 5, 24). Hristos a înviat din morți cu moartea pe moarte călcând… 
 
 

†     PROGRAM  LITURGIC  † 

ZIUA ORA SLUJBE și ACTIVITĂȚI  

Miercuri 
29 ianuarie 

17:00 
Vecernie cu litie la Biserica 
 „Sfinții Trei Ierarhi” 

Joi 
30 ianuarie 

07:00-
11:00 

Utrenia și Sfânta Liturghie 

Pomenirea celor adormiți 

Vineri 
31 ianuarie 

17:00 Taina Sfântului Maslu 

Sâmbătă 
1 februarie 

07:00-
09:00 

Sf. Liturghie, pomenirea morților 

Agheasma Sfântului Trifon 

17:00 
Vecernie cu litie la Biserica 
„Întâmpinarea Domnului” 

Duminică 
2 februarie 

07:00 Utrenia și Sfânta Liturghie 

11:00 Program de bibliotecă 

17:00 Vecernie   
 

Minciuni nevinovate 
 

  Bărbatul trăia atât de bine cu nevasta lui. Casa lor era o oază 
binecuvântată a adevărului. Dragostea, încrederea şi adevărul 
stăpâneau peste ei. Adeseori se uitau la cei din jur şi cu greu puteau 
pricepe zbuciumul şi vrajba, minciuna şi ura care stăpâneau viaţa lor 
învolburată. Cu atât mai mult atunci se simţeau cei doi soţi stăpâni pe 
viaţa lor. Într-o zi însă s-a petrecut ceva nespus de simplu şi totuşi 
ciudat. Fiind dus în oraş, soţul a avut de telefonat ceva acasă. Îi 
răspunse voios nevasta. Îi spuse ce a avut de spus şi când să închidă 
telefonul, femeia îl întrebă ca de obicei de unde vorbeşte. Lui îi veni în 
gând să glumească şi-i spuse alt Ioc decât acela de unde vorbea la 
telefon. O minciună mică nevinovată, fără nici un gând rău, ca o glumă. 
Trecură mai multe zile şi întâmplarea a făcut ca soţia să afle că bărbatul 
nu-i telefonase din locul în care el spusese. Femeia îi spuse simplu: „De 
ce m-ai minţit?”. Bărbatul nu-şi mai aminti bine despre ce era vorba şi-i 
spuse sincer că nu-şi mai aduce aminte bine. Soţia nesigură şi intrigată 
de felul cum i-a răspuns îi repetă întrebarea. El amintindu-şi zise râzând: 
„Am glumit. O minciună nevinovată”. Dar râsul lui i se păru fals şi femeia 
cu îndoială în suflet zise apăsat: „De ce ai făcut aşa?”. Bărbatului i-a fost 
foarte greu să limpezească lucrurile şi îndoiala pătrunse în sufletul senin 
al femeii. Îndoiala a adus neîncredere, apoi bănuială, apoi gelozia, iar 
gelozia a dus la slăbirea dragostei. Căminul lor fericit, bazat pe adevăr, 
încredere şi iubire a început să se clatine. Tovarăşii de viaţă fericiţi de 
altă dată deveniră duşmani între ei. Toate încercările lor de a se iubi ca 
la început au fost zadarnice. Căminul fericit de odinioară s-a năruit. Iată 
ce a putut clădi diavolul pe un fleac, pe un firicel neînsemnat al unei 
minciuni nevinovate. De aceea nu trebuie să minţim niciodată, oricât de 
mică sau neînsemnată ar fi minciuna.  

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………… 

Dragostea, bunătatea și iertarea 
 

  Doi oameni se certau. De fapt, numai unul îl certa pe celălalt: „Ce? 
Credeai că am fost sincer cu tine? Nu eram, ci râdeam de tine”. Celălalt, 
blajin, cu bunătate privind la el, răspunse: „Ştiam”. „Îţi aduci aminte când 
îţi spunem că ţin la tine? Minţeam”. „Ştiam...”. „Când te-am împrumutat 
am făcut-o ca să te umilesc”. „Ştiam”. „Te-am înşelat când ţi-am spus că 
te admir pentru activitatea şi succesul tău”. „Ştiam...”. Cel ce lovea atât 
de crud într-un suflet de om, se opri dintr-odată ca fulgerat de o putere 
nevăzută. Căscând ochii, şopti: „Cum, tu ştiai de toate astea, şi ai 
tăcut?”. „Da...”. „Şi nu m-ai urât?”. „Nu. Te-am iubit”. Cei doi se priviră. 
Ceva se prăbuşea într-un suflet. Omul căzu năruit la pământ şi hohotind 
de plâns, abia putu rosti: „Mă mai poţi ierta?”. Celălalt, plin de bunătate, 
cu lacrimile pe gene, îi puse mâna pe creştet, spunându-i încet: „De 
vreme ce te iubeam, te-am şi iertat”. 
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